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Miért késik?

Az új gyártócsarnok 
klimatizálása

— Elmulasztott határidő
— Korlátok és lehetőségek

Dolgozóink visszatérő kérdése, hogy 
mi lesz az új gyártócsarnok klimatizá- 
lásával, mikor érjük el, hogy a nyári 
melegben ne kelljen esetenként 40 C°- 
os hőségben dolgozni. A klímaberende
zés előtörténetével, jelenlegi helyzeté
vel s jövőjével kapcsolatban kérdeztük 
vállalatunk vezetőit.
- Miért késik a csarnok klimatizálá

sa és mikor helyezik üzembe a beren
dezéseket?

Irimi Sándor igazgató:
- Én személy szerint sajnálom, hogy 

még nem működnek a klimatizáló be
rendezések. El kell azonban monda
nom, hogy amikor az eredeti határidő
ket kijelöltük, nem számítottunk ekkora 
nehézségekre. A klimatizáló berendezés 
döntő mértékben a hűtést oldja meg, 
a páratartalom sokkal kisebb gondot 
okoz. Akkoriban 8,7 millió Ft-os ár
ajánlatot tett a Lehel Hűtőgépgyár, de 
már akkor számítani lehetett arra, hogy

A központi energiaellátó rendszerünk biztonsága tovább növekedett azzal, hogy 
elkészült az új vákuumgépterem. Képünkön a régi nagyteljesítményű vákuumszi- 
vatyú látható.

"■-a berendezés üzemelésével gondjaink 
lehetnek. Azt egyébként nem ígértük, 
hogy 40 fok körüli külső hőmérséklet 
mellett 20-22 fokos belső hőmérsékletet 
biztosítunk, ez túl sokba kerülne a 
vállalatnak. Csak arra tudunk vállal
kozni, hogy olyan berendezést építünk 
be, amely legalább a gépek működése 
következtében és a világítás miatt ke
letkezett hőt tudja elvonni. A jelenlegi 
berendezésnek 2,7 millió Ft körüli ára 
van. Ez a három gép óránként 120 ezer 
kcal-t tud elvonni, a gépek és a vilá
gítás hője kb. 100 ezer kcal óránként. 
A budapesti AGROBER Vállalattal kö
tött szerződés alapján a berendezés 
beszerzését is nekünk kell vállalni.

Három klimatizáló berendezést ter
veztünk beszerezni, ebből az első 
megvan, a másik két hűtőegység le
szállítására importkeret hiány miatt 
nincs lehetőség, holott már ott áll ké
szen mind a két berendezés. A magunk

részéről elmondhatom, hogy az egész 
rendszert már úgy kiépítettük, hogy a 
gépek leszállítását követően 10 napon 
belül üzembe lehet helyezni őket. Min
den működőképes, de az aggregátor 
még nincs meg.

E három berendezésnek és a hozzá
tartozó anyagoknak az energiafelvétele 
kb. 100 kW. Villamosenergia-felhaszná- 
lásunk a klímaberendezés üzemelteté
se nélkül kb. 920—930 kW. Ha mind
három klímaberendezést üzemeltetjük, 
1030 kW-ra nőhet az áramfelRasználás, 
így nagyfogyasztónak számít majd a 
vállalatunk. Ez pedig azt jelenti, hogy 
energiakorlátozás esetén 50 százalék
kal csökkenteni kell a fogyasztást. Te
hát vagy nem üzemeltetjük a klímabe
rendezést és akkor 1000 kW alatt ma
rad a fogyasztásunk, így 1988-ban a 
vállalat nem lesz nagyfogyasztó — te
hát a vállalattal szemben nem hozhat
nak energiakorlátozó határozatot - 
vagy üzemeltetjük a berendezést - 
így nagyfogyasztó lesz a vállalat - és 
vállaljuk az ezzel járó kockázatot. Én 
azon a véleményen vagyok, hogy ma
radjon a vállalat középfogyasztó és 
inkább vállalaton belüli intézkedések
kel szabályozzuk az áramfelhasználást, 
ügyelve arra, hogy ne menjen a fo
gyasztás 1000 kW fölé. Megtehetjük 
például, hogy kritikusan forró napokon 
bizonyos mennyiségű gépet leállítunk.

Igazán sajnálom, hogy nem sikerült 
üzembe helyezni mind a három beren
dezést. Azt sem mondom, hogy min
dent megtettünk annak érdekében, 
hogy segítsünk a problémákon, de 
hadd tegyem hozzá, mi még azt is vál
laltuk volna, hogy 20 százalékos fel
árat adunk a gépekért, azonban így 
sem kaptuk meg őket.
- Miért nem merült lel már a klima- 

tizálás a csarnok építésekor, miért nem 
lehetett akkor megoldani?

Huber Jenő műszaki osztályvezető:
— Az eredeti tevekben úgy képzeltük, 

hogy az üzembehelyezéssel együtt kli- 
matizáljuk a gyártócsarnokot. Ne fe
lejtsük el, hogy ez 1982-1983-ban volt, 
amikor az ország energiagondokkal 
küzdött. Az eredeti tervekben szereplő

(Folytatás a 2. oldalon)
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klímaberendezés üzemeltetéséhez az 
Energiafelügyelet nem járult volna hoz
zá. Talán még sokan emlékeznek rá, 
hogy ezt követően került sor a lakossá
gi energiakorlátozásokra is. (Tv-műsor
idő csökkentés.) Tehát egy komoly klí
maberendezés az építéskor energiagon
dok miatt kivihetetlen lett volna.

Molnár Adóm műszaki igazgatóhe
lyettes :
- Mivel az Energiafelügyelet nem 

járult volna hozzá a klímaberendezés 
működtetéséhez, a szeliőztetőberende- 
zést úgy terveztük meg, hogy a klíma- 
berendezéssel kiegészíthető legyen. A 
tervező által eredetileg tervezett be
rendezés azonban csak tőkés import
ból szerezhető be. Ekkor kerestük meg 
a Lehel Hűtőgépgyárat. Az első 8,7 
millió forintos beruházás magyar be
rendezéssel valósult volna meg. E2 
azonban nem fért volna el arra a hely
re, ahová a tervező eredetileg a klí
maberendezést képzelte. Ez az ajánlat 
2 db berendezésre vonatkozott volna, 
de egyrészt túlságosan magas volt az 
ára, másrészt egyetlen berendezés üze
meltetése esetén is a nagyfogyasztó 
kategóriába került volna a vállalat. Te
hat vagy büntetést kellett volna fizet
nünk, vagy vállalnunk kellett volna azt, 
hogy korlátozzák az energiafelhaszná
lásunkat. Nem értek egyet az igazga
tó elvtárssal abban, hogy nem tettünk 
meg mindent a probléma megoldásá
ra. Fel sem tudnám sorolni, hányféle va
riációt vitattunk meg és próbáltuk a 
legjobb megoldást keresni, hogy a klí
maberendezés üzemeltetésre kerüljön. 
Először 5 db fele ekkora (KSV 20) be
rendezés volt tervbe véve, de a beren
dezések gyártása ez év III. n. évében 
kezdődött meg. Ha ezt a megoldást 
választottuk volna, még sehol sem tar
tanánk. Ekkor választottuk a nagyobb 
(KSV 40) berendezést, ez az, amit 
üzembe helyeztünk. Amikor a berende
zés már megvolt, nem sikerült freon
gázt szerezni: az is tőkés import. Hosz- 
szas utánjárás után sikerült kölcsön 
kapnunk, így lehetett végül elindítani 
az első berendezést. A másik két be
rendezéshez a nyugati partnerek nem 
szállították még le a párologtatót, ha 
meglesz, akkor üzembe helyezzük azo
kat is.

— Az egy működő klímaberendezés 
jelenleg nem sokat segít, lehet hogy a 
három berendezést pedig energiagon
dok miatt nem lehet majd üzemeltetni?

Irimi Sándor:
- Bízom benne, hogy lehetőség lesz 

arra is, hogy adott időszakban mind 
a három berendezés működni tudjon. 
Az a meggyőződésem, ha racionális 
energiafelhasználást tudunk megvalósí
tani, akkor nem fogjuk elérni a kritikus 
felhasználást és a csarnokban is biz
tosítani tudunk tűrhető hőmérsékletet.

Horváth István műszaki osztályveze
tő-helyettes:
- A vállalat már jelenleg is terhelési 

próbákat tart, rendszeresen figyeljük 
a villamos csúcsfogyasztást és eddigi 
méréseink alapján a későbbiekben egy 
wattőr beszerzésével biztosítani tudjuk 
az 1000 kW teljesítmény alatti üzeme
lést. így ha a 3 db klímaszekrény be

építésre kerül, együtt is tudjuk majd 
üzemeltetni mind a hármat. Egyébként 
már az egy klímaszekrény hatosa is 
érezhető, bizonyítja, hogy a külső hő
mérséklet emelkedésekor a csarnokban 
dolgozók kérik, hogy kapcsoljuk be.
- Hogyan, milyen elven működik a 

jelenlegi klímarendszer?
— Egy-egy klímaszekrény hűtőrend

szere két, egymástól független, csak 
vezérlésében közösített hűtőkörből áll. 
Az egyik freontöltetű kompresszoros hű
tőkör, amely legjobban a háztartási 
hűtőszekrényekhez hasonlítható. Az el
párolgó freon a szekrényen átáramló 
levegőből vonja el a párolgásához 
szükséges hőt, így őzt lehűti. A gáz 
újra cseppfolyósitásakor viszont hőt 
von le, ezt a hőt vezetjük el a vízhű
téssel. (A hűtőszekrényeknél ezt a Tunk- 
ciót tölti be a szekrény hátoldalán lé
vő hőcserélő, amely üzem közben fel- 
melegszik. Biztosan mindenki észrevet
te otthon!) A második hűtőkörben a 
felmelegedett vizet a csarnok nyugati 
oldalán lévő hűtőtornyokban levegő 
szembeáramoltatással visszahűtjük és 
a föld alatti tárolóba engedjük. Innen 
a hideg vizet búvárszivattyúk nyomják 
ismét vissza a klímaszekrényekbe.
- Es végül: hogyan tovább? Mikor 

lesz itt mind a három klímaszekrény?
— Már itt kellene lenni mind a há

romnak. Az AGROBER-rel kötött fővál
lalkozási szerződésünk teljesítési határ
ideje rég lejárt. Sajnos ilyen esetben 
nem tudunk a fővállalkozóval szemben 
fellépni, mert a szekrényeket import al
katrész hiánya miatt nem szállítja le a 
Hűtőgépgyár, és így a fővállalkozó 
mentesül a teljesítési kötelezettség alól. 
A Hűtőgépgyár jászárokszállási üzemé
vel rendszeresen tartjuk a kapcsolatot, 
legfrissebb információnk szerint a 111. 
n. évben szállítják le a két hiányzó klí
maszekrényt. Ennek hatását viszont 
már csak a jövő évben érezhetjük. A 
most megvalósulás előtt álló első lép
cső azt biztosítja, hogy extrém külső 
körülmények esetén sem megy a csar
nokban a hőmérséklet 29 C° fölé. Egy 
teljes körű klímaberendezés, amely a 
csarnokban 21—22 C° belső hőmérsék
letet tartana, olyan mennyiségű villa
mos energiát igényelne, amelyet nem 
tudnánk biztosítani. A klimatizálás má
sodik ütemében a jelenlegi szellőző 
rendszer befúvott levegőjének hűtését 
tervezzük, de erre már csak jövő évben 
kerülhet sor.

Purget József
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A KISZ 
programja

Vállalati újságunk júniusi számában 
megjelent „Jövőnk a tét" című cikkem 
úgy látszik elgondolkodtatta olvasói
mat. Volt, akivel csak úgy futólag be
szélgettünk, de olyan is akadt, akivel 
hosszabb tárgyalással próbáltuk meg
győzni egymást. Általában két tábor 
alakult ki: akik támogatták az általam 
hangoztatott elveket, és akik nem. Sze
rencsére — legalábbis szerintem — az 
előbbiek voltak többségben. A legtöbb 
kifogást az ifjúság, illetve a dolgozók 
politikai befolyásában keresték.

örömmel tudom magam mellé állíta
ni a KISZ Központi Bizottságának ja
vaslatait, amit június közepén juttattak 
el az MSZMP Központi Bizottságának. 
Néhány gondolatot kiragadok, mert ezt 
a javaslatot nem közölték minden új
ságban. Talán mert nem találták olyan 
fontosnak, mint az MSZMP KB kibon
takozási programját? Fel kell hívnom 
a figyelmet arra a tényre, hogy az if
júság javaslata június közepén került 
magasabb plénumok elé, és hogy talán 
közrejátszott a kibontakozási program 
létrehozásában, ami csak július 2-án 
született.

Térjünk a lényegre. Miért is volt 
szükség a javaslat létrehozására? 
Azért, mert véleményünk szerint valami 
ellaposodott egy kicsit, és úgy tűnik, 
hogy a jelen helyzet létrehozóinak 
egy-két tanáccsal kell, hogy segítsünk. 
Demokratikus tömegszervezet vagyunk, 
ezért javaslataink egy ország fiatalsá
gának a javaslatai, érdemes megfo
gadni őket.

Először a bevezetésből egy gondo
lat: „Szükségesnek tartjuk minden 
szinten a társadalmi-gazdasági prog
ram kialakítását és eredményes végre
hajtását segítő személyi változásokat. 
A programhoz személyükben is kötődő 
és azért felelős vezetők kellenek." Je
len pillanatban az ún. személyi válto
zások megkezdődtek. A program kész. 
A felelősség pedig majd eldől!

- Gazdaságpolitika: Sajnálatos
megállapítás: „A teljes foglalkoztatás 
általában az üzemen belüli munkanél
küliséggel fenntartott." Érdekes és fi
nom megfogalmazás: „üzemen belüli 
munkanélküliség”, de keserű igazság. 
Pár gondolat a bérekről és az árakról: 
,,Oldani kell a gazdálkodás pénzügyi 
költségeit is, fokozatosan megszüntetni 
a „különböző" forintok (bérforint, költ
ség forint stb.) s a pántlikázott pénzek 
létét." A bér tehát legyen egyértelműen 
és világosan levezethető pénz. Az árak
ról és a társadalmi változásokról csak 
annyit, hogy: „Elengedhetetlennek tart
juk a nagy horderejű változásokra a 
társadalom felkészítését, a hátások 
pontos, közérthető bemutatását, ma
gyarázatát." Pl. ha mindenképpen árat 
kell emelni, mondják meg, miért! 
(Miért emelkedik a benzin ára, amikor

(Folytatás a 3. oldalon)
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a világpiacon esik az olaj ára? stb.) A 
társadalom egésze - elvileg - béroől 
él, ezért érzékenyen érintik a hirtelen 
árváltozások. Újra a bérezés: „A bére
zés ne szociálpolitikai célokat, r'dnem 
kizárólag a teljesítményelv érvényesü
lését szolgálja. A teljesítményelv kö
vetkezetes érvényesítésének szellemé
ben javasoljuk a bértarila-rendszer el
törlését és a kötelező béremelések 
megszüntetését." Ez tényleg nem lenne 
rossz dolog. Viszont ahhoz, hogy bért 
kapjunk, valahol és valahogy dolgozni 
kéne. Tehát a következő a

- Foglalkoztatáspolitika: A kormány
zatnak sürgősen lépnie kell azért, hogy 
a ’70-es évek nagy szociálpolitikái 
változásainak (pl. gyesj hatasara szü
letett nemzedék — akik tÖDOen vannak 
a szokásosnál — megrelelo munkát ta
láljon. Nem szabad elfelejtkeznünk a 
nyugdíjkorhatár emeleserol. tz szinten 
a 'yu-es évek elején tetőz. Tehát, meg 
ha nem is változtatjuk a jelen foglal
koztatási, gyakorlatot, akkor is munka- 
erotóDDlet jelentkezik! A mai foglal
koztatás gyakorlata viszont már most 
átalakulóoan van, lásd a munkaerő-át
csoportosításokat, létszámleépítéseket 
stD. Létrejött ugyan egy ún. közmunka, 
de nem mehet egy negyed ország fát 
ültetni, árkot ásni. Ezért pl. „Javasol
juk a rugalmasabb, kis beruházással 
munkahelyet teremtő foglalkoztatási 
formák (részmunkaidős, bedolgozó) al
kalmazását és bővítését." Valamint: 
„lavasoljuk, hogy az egyébként igen 
költséges külföldi munkaerő foglalkoz
tatására kizárólag hiányszakmákban, a 
munkaerőtoborzás sikertelensége ese
tén kerülhessen sor." Az ember élni 
akar, az élethez pénz kell, pénzt pedig 
munkával lehet keresni. Akkor hagyjuk 
a dolgozót dolgozni, viszont fizessük 
is meg.

— Szociálpolitika: Itt találunk egy 
mergondolandó javaslatot, amin érde
mes eltűnődni: „Csökkenjen az ártá
mogatások szerepe a szociálpolitika 
eszközei között, s az Így felszabaduló 
forrásokból ellenőrizhetően az érintett 
rétegek kompenzálása történjen meg a 
leghatékonyabb formában (pl. szűnjön 
meg a gyermekcikkek dotációja, s az 
Így nyert összegből a családi pótlék, s 
az anyasági segély növelésére — indo
kolt esetben természetbeni juttatásokra 
- kerüljön sor)." így első olvasásra egy 
kicsit furcsa és ellenszenvet vált (ti, de 
akinek van gyereke, az tudja, mi vár 
rá, ha bemegy vásárolni a gyermek
cikkeket árusító boltokba. Sokan jár
nak külföldről hozzánk csak azért, mert 
nálunk az állam dotálja a gyermekhol
mit, az élelmiszert. Miért nekik kedvez
zünk? Miért nem az itthoni gyerekeket, 
családokat segítjük? És itt nem feled
kezhetünk meg azokról a honfitársaink
ról sem, akikre irigykedve nézünk, mert 
testméreteik alapján a gyermekruhák
ból öltözködnek, és olyan cipőt 6-800 
forintért vesznek meg, amit a többiek 
1200-1600 forintért. Vajon, amit ők 
csinálnak, az tisztességes és megfelel 
a társadalomnak?

A tanulóknak kedvez a következő in
dítvány: a tanulóévek alatti gyermek- 
vállalás feltételeinek javítása érdeké
ben javasoljuk, hogy a felsőoktatási in
tézmények hallgatói is részesülhessenek 
a gyed-ben. Az utolsó gondolat talán 
a jelen pillanatban a legfontosabb a 
gyerekes szülőknek: „Szükségesnek
tartjuk olyan mechanizmus bevezetésit, 
amely biztosítja a családi pótlék reál
értékének folyamatos megőrzését."

- Lakásgazdálkodás: Ismerjük a 
a problémákat. Nálunk, a vállalatnál 
még az idén egy lakásfórumot szeret
nénk tartani, ahol mindenki tehet fel 
kérdéseket. De addig egy javaslat a 
sok közül: „Szűnjön meg az építőanya
gok ártámogatása. Az Így felszabaduló 
pénzt ellenőrizhetően az első lakást 
építő vagy vásárló családok kapják 
meg az áremelkedés ellentételezése
ként. Ne legyen ellentételezés az üdü
lő, garázs stb. építésekor."

- Politikai rendszer: A politikai hely
zet jelenlegi konfliktusai miatt „szük
ség van a párt belső mechanizmusának 
korszerűsítésére". „Szigorítani kell a ve
zetőkkel szemben támasztott követel
ményeket, egyúttal megteremteni az 
adott feladatra nem alkalmas vezetők 
gyors és tisztes visszavonulásának le
hetőségét." Azt hiszem, ez az utolsó 
mondat még gyengén is fogalmazott - 
de ez csak az én szubjektív vélemé
nyem.

- Oktatáspolitika: Itt is csak egy 
gondolat: Biztosítani kell - a tananyag 
jelentős szelektálása árán - az általá
nos alapkövetelmények (írni, olvasni, 
beszélni tudás) erősítésén túl a korsze
rű ismeretek beépítését. (Műszaki kul
túra kialakítása, kommunikációs ké
pesség fejlesztése, informatikai szerve
zet és vezetéselméleti ismeretek stb. — 
szintén differenciáltan.)

Ennyit a fiatalok javaslatairól. Aki 
bővebben érdeklődik az anyag után, 
az keresse az ötlet magazin május 
28-i számában vagy a Magyar Ifjú
ságban. De nálam is meg lehet talál
ni, bárkinek adok szívesen, ha kéri.

Talán ennyiből kitűnik a politika lé
nyege, a lehető legjobb megoldásra 
való törekvés. A jelen ifjúság igen is 
törekszik a jóra, a saját életének, jö
vőjének a mindenki számára legjobb 
megjavítására. Segítsetek ti is, ti, KISZ- 
korúak, és önök, akik ezen már túl
vannak, kérem, ne gátolják az átalaku
lást. Az önök tapasztalataira is szük
ség van a generációk együttéléséhez, 
és adják át azt nekünk, hogy biztosí
tani tudjuk a későbbi nyugodt, idős 
éveiket.

Puskás Ferenc 
KISZ-biz. titk.

A vállalati tanács 
tárgyalta

Augusztus elején ez évi harmadik 
ülését tartotta meg a vállalati ta
nács.

Először az első félévi eredményekről 
hallgattak meg beszámolót. Ez most 
már hagyomány, hiszen a keresetfej
lesztési rendszer fontos feltéteje a nye
reség év közbeni alakulása. Szó esett 
a második féléves gazdálkodás várha
tó irányairól, feltételeiről is.

A VT döntött az igazgató elvtárs 
prémiumelőlegéről. Több VT-tag javas
latát figyelembevéve a dolgozóknak ki
fizetett, 50 százalékos mértékű kifize
tésről hoztak határozatot. A Külkereske
delmi Minisztérium és a MÉM által 
meghirdetett, exportnövelési pályázat 
értékelésekor az igazgató elvtársat is 
jutalomban részesítette a bíráló bizott
ság. Az összeget a MÉM átutalta a 
vállalatnak. A VT tudomásul vette ezt 
az erkölcsi és anyagi elismerést.

A MÉM felülvizsgálta a már elfoga
dott SzMSz-ünket és javaslatot tett né
hány kisebb módosításra. A javaslatok 
elsősorban gépelési hibák javítására, 
ill. az egyértelműbbé tételt szolgáló ki
fejezésekre vonatkoztak. Az előterjesz
tést a VT megvitatta és elfogadta.

Utolsó napirendi pontként a VT ak
tuális kérdésekkel foglalkozott. Az ala
kuló ülésen a VT az elnököt és helyet
tesét 2,5 évre választotta meg. Ez az 
időszak október 18-án ér véget. Most 
úgy döntött a VT, hogy létrehoz egy 
3 fős bizottságot, akik elbeszélgetnek 
a tagokkal, kikérik véleményüket és ja
vaslatukat a következő elnök és elnök- 
helyettes személyét illetően. A feladat
tal a VT Ruff József, dr. Tancsik La- 
josné, Vágó Imréné tagokat bízta meg. 
Munkájukat szeptember hónapban fog
ják végezni.

Nyíregyháza
„Számítógépes információkereső 

rendszer a Nyíregyházi Dohányfermen
táló Vállalat szakkönyvtárában" cím
mel írt cikket a Dohányipar c. szaklap
ban Katona Éva. Erről adunk kivonatos 
ismertetőt.

A NYIDOFER vállalat műszaki könyv
tára körülbelül 5 ezer könyvvel, folyó
irattal, egyéb kiadvánnyal segíti a 
gazdálkodásban és a termelésben részt 
vevő szakemberek munkáját. Ezek 
azonban csak akkor válnak igazán 
hasznosakká, ha a bennük levő infor
máció valóban eljut az érdekeltekhez.

A könyvtárnak segítséget kell nyújta
nia az olvasóknak abban is, hogy hoz
zájussanak a megfelelő információhoz. 
Ennek egyik eszköze a részletes szak- 
katalógus, amelynek elkészítéséhez 
nyújt lehetőséget az új rendszer, amely 
kihasználja a számítógépes adatfel
dolgozás nyújtotta előnyöket.
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Tagkönyvcsere előtt

A pártvezetőség napirendjéből
Szeptember 1-jén tartotta vezetőségi 

ülését vállalatunk pártvezetősége. 
Előzetesen a vezetőség tagjai megkap
ták az MSZMP Központi Bizottságá
nak a párt szervezeteihez, tagjaihoz 
címzett levelét. Ebben az MSZMP KB 
útmutatást ad a tagsági könyvek cse
réjére vonatkozóan. A tagkönyvcsere 
a pártélet kiemelkedő jelentőségű po
litikai eseménye. Sikeres lebonyolítá
sához a feladatok egységes értelme
zése, végrehajtásához pedig minden 
pártszervezet és párttag felelős mun
kája szükséges.

A párttagságot az 1987. októberi 
taggyűléseken kell tájékoztatni a fel
adatokról, valamint elő kell terjeszteni 
az intézkedési tervet a tagsági könyv 
cseréjének lebonyolításáról, menetéről.

Második napirendi pontban a ve
zetőség az 1987. II. féléves üléstervét 
határozta meg és fogadta el. így a 
vezetőség foglalkozni fog a II. félévben 
az alábbi témakörökkel:

— tagkönyvcserével kapcsolatos
ütemterv elkészítése:

— műszaki fejlesztés és beruházás 
helyzetének és eredményeinek értéke
lése;

— III. n. évi gazdasági munka ered
ményei;

Burley-dohányok a mintacigarettákban

Az első próba: 
a fogyasztói panel

A mai gazdasági helyzetben nem 
ritkán kerülünk olyan feladat elé, hogy 
megszokott, kipróbált anyagainkat új, 
eddig talán ismeretlen, más tulajdon
ságokkal rendelkező anyagokkal kell 
helyettesítenünk. Különösen igaz ez az 
importból származó felhasználásokra. 
Előnyös ezért import anyagaink rende
lési állományának tudatos csökkenté
se, a hazai anyagokkal való pótlás ki
munkálása, illetve, ha erre nincs lehe
tőség, nem egy esetben az is jobb 
megoldást kínál, ha felkutatunk más 
szállítókat is, akiktől azonos minőség
ben, de kedvezőbb áron vásárolha
tunk.

A cigarettagyártás nélkülözhetetlen 
anyagai — a más-más minőségű ciga" 
retta- és filterburkoló papírok, vala
mint a ragasztóanyagok — különöskép
pen számottevők ebből a szempontból, 
a helyettesítési próbálkozások igen 
erőteljesek. Ehhez már hozzászoktunk. 
Szokatlanabb viszont számunkra az a 
kényszerült helyzet, amikor a gyárt- 
mányreceptúra dohányanyagait kell 
felülvizsgálnunk, s kutatnunk annak le
hetőségét, vajon milyen fajtahelyette- 
sitéseket tervezhetünk egy-egy termék
nél annak kizárása mellett, hogy a 
megszokott íz, élvezeti érték esetlege
sen megváltozzék. Erre a lépésre csak

— a műszaki fejlődés gyorsítására 
vonatkozó feladatok megvitatása, fel
adatterv elkészítése;

— beindult pártoktatás tapasztala
tai;

— tájékozódik a vállalati szakszerve
zet, KISZ, MHSZ munkájáról;

— a tagfelvételi tevékenységről és a 
szervezeti életről összegzi a tapaszta
latokat;

— tájékozódik az 1987. év gazda
sági eredményeiről;

— áttekinti a tagkönyvcserével kap
csolatos elbeszélgetések tapasztala
tait;

— a beszámoló taggyűlés anyagát 
összeállítja, megvitatja és elfogadja.

Természetesen a vezetőség figye
lemmel kíséri az elkövetkező hónapok
ban várható magasszintű döntéseket, 
amelyek alapvetően befolyásolják és 
változtatják meg eddigi kötelezettsé
geinket, életvitelünket a gazdasági 
munka és politikai élet területén egy
aránt.

Az ülésterv lehetőséget ad arra, 
hogy a vezetőség az új intézkedések
kel, döntésekkel mindenkor gyors 
reagálással foglalkozzon.

Kiss József

igen körültekintő, több oldalról körül
járt, megalapozott információk gyűj
tése mellett, s a gyakorlatban elvégzett 
kísérletek alapján szánhatjuk el ma
gunkat.

Fogyasztóink cigarettáinkkal szem
ben bizonyos elvárásokat támasztanak, 
hiszen azokkal együtt szokták meg 
gyártmányainkat, így főként az ízha
tásban egyfajta állandóságot követel
nek meg, amit nekünk messzemenően 
biztosítanunk is kell. Éppen egy ilyen 
tervezett gyártmányreceptúra módosí
tásának döntéshozatala előtt hívtuk 
egybe nyár végén a már nem egy 
helyzetben kipróbált, használható in
formációkat szolgáltató városi fo
gyasztói paneltagokat, hogy vélemé
nyeiket kikérhessük, figyelmbe vehes- 
sük. Ezzel szerettük volna fogyasztói 
szemszögből nyomon követni a minta
cigarettákba különböző mennyiségben 
bekevert, más-másképpen kezelt Bur- 
ley dohányok esetleges ízhatásának 
jelentkezését. Ezt követően az értéke
lésben részt vett közel 30 fő vélemé
nyét szembesítettük a belső szakembe
rek ítéletével, s majd vállalatunk az 
egyező vélemények összesítésével hoz
za meg döntését e fontos kérdésben.

Dr. Kiss Elemérné

Új adórendszer, 
árreform

A tv-híradóban szinte estéről estére 
hallgathatjuk az új adórendszert, ár
reformot és az átálláshoz szükséges 
egyéb intézkedéseket. Ezekből a tv 5 
percekről sokszor zavarosabb kép bon
takozik ki, mintha nem is „magyaráz
nák a mechanizmust”. Ezért arra gon
doltunk, hogy indítunk egy „Reform" 
sorozatot, melyben a legszükségesebb 
tudnivalókat röviden ismertetjük.

A gazdaságirányítási rendszer fej
lesztési koncepciója (kibontakozási 
program — stabilizációs program) egy 
átfogó intézkedéssorozatot irányzott 
elő. Ennek keretében fokozatosan egy 
átfogó ár-, adó- és bérreformot kíván 
megvalósítani.

Az adóreform a gazdálkodó szerve
zetek jövedelemszabályozásában és a 
költségvetés adóbevételeinek megosz
lásában jelent változást. A lényege az, 
hogy olyan adórendszer kidolgozása 
folyik, amely a vállalatok nyereségét 
terhelő adók egy részét megszünteti. 
Helyette olyan adókat vezet be, melyek 
a fogyasztás (végső felhasználás) te
rületéről vonják el a jövedelmeket.

A vállalatokat terhelő adók helyé
be két új típusú adó lép:

— hozzáadott érték-adó,
- személyi jövedelemadó.
Megszűnik — tervek szerint — a va

gyonadó és a béradó, mérséklődik a 
nyereségadó, a VKH, a kereseti adó.

Az új adó beillesztése a gazdasági 
szabályozórendszerbe szükségessé te
szi néhány kapcsolódó szabályozó 
továbbfejlesztését is. Az adóreform 
persze nem fogja megoldani a nép
gazdaság legnagyobb problémáját, 
nevezetesen a teljesítőképesség növe
lését. A teendőknek csak egy, bár 
leglátványosabb része az adó- és ár
reform. Ez azonban nem helyettesíthe
ti egy sor gazdaságpolitikai döntés 
meghozatalát.

Következő lapszámainkban részlete
sebben foglalkozunk az egyes reform
lépésekkel és megoldási elképzelé
sekkel.

Simon Éva

Hírek
Értesítjük vállalatunk dolgozóit, 

hogy november 14-én ismét megren
dezésre kerül az immár hagyományos 
családi est. Kérjük a gmk- és brigád
vezetőket, hogy a szokásos év végi zá
ró összejövetelük szervezésénél vegyék 
figyelembe ezt az időpontot.

*

1987. október hónapban névadó ün
nepség lesz. A jelentkezéseket a MEO 
késztermékellenőrző csoportjánál, Ga- 
steiger Hildának kérjük leadni.



1987. SZEPTEMBER RICSI DOHANYOYAR 9. oldal

Dohányvilág
Afrika néhány országának dohánytermelése, feldolgozása és forgal
mazása a világkereskedelem tükrében.

Kongói Köztársaság

A Reynolds Toboccó International 
megállapodást írt alá a Kongói Köz
társaság dohányipari szervezetével, 
hogy a jövőben CAMEL és WINSTON 
cigarettákat gyárt. Az ország szük
ségletén túl kielégíti Kamerun, Gabon, 
Csád, Guinea és a Közép-Afrikai Köz
társaság igényeit is. A termelés és el
látás 1985. áprilisában indult meg.

Malawi

Malawi az afrikai országok egyik 
legjelentősebb dohánytermelője. Kor
látozzák a Burley dohány termelését. 
A dohánytermelő farmokat jó előre fi
gyelmeztették, hogy gazdasági okok 
miatt célszreű a Burley termelését 
visszafogni. 1983-ban az árveréseken 
nagy árakat értek el a nagy termés 
ellenére. A termelt dohány mennyisé
ge 59 tonna, az aukciókon eladott 
mennyiség 41,5 tonna volt. A nagy kí
nálat következtében az idény közepén 
az árak zuhantak és a katasztro
fális helyzetet kormányintézkedésekkel 
szüntették meg úgy, hogy három ér
dekeltség 13 ezer tonna Burley megvá
sárlásával az árakat közel a reális 
szinten tartotta. A Burley dohány ter
melését korlátozó intézkedéseket más 
országokban — így az USA-ban is 
hoztak. A Burley dohány termelésével 
és értékesítésével összefüggő éles 
problémák az idény folyamán nem be
folyásolták az általában igen jó minő
ségűnek tartott Virginiai dohányok 
helyzetét. Mivel a hazai cigarettater
melés igen alacsony (kb. évi 1300 mil
lió db), a megtermelt jó minőségű Vir
giniai dohány exportra kerül. Az el
adási árak és a Virginia minősége 
csaknem teljesen azonos a zimbabwei 
dohányéval. A mennyiség éves vi
szonylatban azonban alacsonyabb, a 
zimbabwei termelés általában jóval ma
gasabb és maga a dohánytermelés is 
régebbi hagyományokkal bír. Malawi
ban 1983-ban az árveréseken kb. 21,9 
ezer tonna Virginia dohányt értékesí
tettek, 1984-ben 23 ezer tonnát. Az 
itteni dohány a Közös Piac vámpre
ferenciáját élvezi — a Lomé egyezmény 
alapján. A Virginia dohány legna
gyobb felvásárlói ma is Malawiban 
Nagy-Brittania, Hollandia, NSZK,

Ausztrália. Az országban a Virginia 
dohányok termelőinek száma csupán 
néhány száz, míg a kisebb mennyi
ségben termesztett ún. tűzön szárított 
dohányt kb. 50 ezren termesztenek. A 
tűzön szárított dohány termelői termé
süket egy kormányügynökségnek ad
ják el, amely a felvásárolt dohányt 
gyűjtőállomásokra szállítja, majd in
nen különböző aukciókra.

Zimbabwe

A zimbabwei dohánytermelők hely
zetét az 1983. évi Virginia dohányér
tékesítés kissé helyrehozta, amely 3,99 
USA dollár/kg átlagáron történt. Az 
aszály ellenére a termelés elérte a 
94 300 tonnát és jó minőségű volt. A 
jobb minőség és a kedvező piac kö
vetkeztében az 1984. évre 110 000 ton
na termést irányoztak elő. Az év nem 
volt aszályos, a hiányzó vízmennyisé
get öntözéssel pótolták. A termelés 
'mennyiségének növelése minőségrom
lást eredményezett. Szaktanácsadás
sal próbálták a termelőket meg
győzni a termelés minőségének javítá
sára, ami sikerrel járt. Zimbabwe nagy 
erőfeszítéseket tett a Burley dohány 
termesztésének fejlesztésére, ami 
azonban az 1982—1983. évi kedvezőt
len körülmények és feltételek miatt 
nem hozta meg a kívánt eredményt. 
1984-ben a termést 5000 tonnára be
csülték, ami kevéssel volt több, mint 
az 1983-as évi. Az ipar felismerte, 
hogy egyetlen mód van a világpiacon 
való megmaradásra, ha a minőséget 
megőrzik. A területi lehetőségek adva 
vannak, (Burma, Valley, Dél-Kelet Mű
tőre). Ezek általában jó termesztőhe
lyek, eltekintve az utolsó két év szá
raz időjárásától. A zimbabwei dohány 
versenyképessége igen jó. Minden ci
garettagyártónak két alapvető igényt 
kell kielégíteni egy adott cigaretta- 
márka gyártásakor: kielégítő íz, és 
aroma elfogadható áron. Ha ezeknek 
eleget tud tenni, csak akkor helyette
sítheti az egyik minőséget a másikkal. 
Mivel a cigarettagyárak termelési költ
ségét befagyasztották, egyre inkább 
nagy jelentőségű lesz a gazdaságo
sabb dohányfajták felhasználása. 
Azok a gyártócégek, amelyek az ízre 
és aromára érzékeny piacra termel
nek, kénytelenek a jó minőségű Vir
giniai dohányt használni.

Az amerikai dohánynak olyan tulaj
donságai vannak — feltárható sejt
szerkezet, jó töltőképesség, természe
tes olajtartalom - amelyek a levelek

számára rugalmasságot biztosítanak. A 
kiváló és a legrosszabb minőségű do
hányok között a legkülönbözőbb fajták 
vannak a termesztésben, amelyeknek 
vannak előnyei és hátrányai is. A 
fajták kiválasztásában komplikációt 
okoz az is, hogy a cigarettagyártók 
nem hajlandók elárulni az általuk 
gyártott cigarettamárka összetételét és 
ez megnehezíti a dohányfajták egy
mással való helyettesítésének útját.

Az USA dohány közel ideálisnak 
mondható. Az időjárás viszonylag sta
bil, nincsenek nagy hőingadozások az 
éjszakák és nappalok között, elegen
dő a csapadék mennyisége. A talaj
minőség kiváló, az alkalmazott műtrá
gyák és kemikáliák szintén jók, a ter
melők felszereltsége megfelelő, így te
hát az amerikai dohány versenyképes 
maradhat a világon. A versenytársak 
esetében nem minden ilyen ideális, 
mert egyik vagy másik fent említett 
összetevő hiányzik.

Zimbabwei gyengesége a nem 
megfelelő csapadékmennyiség. A ku
tatási eredmények, fejlett termesztési 
technológiák alkalmazása a farmo
kon, valamint a termesztő egységek 
nagysága ellensúlyozza a klíma által 
okozott károkat.

Kanada jó dohánytermesztő, de a rö
vid tenyészidő miatt hátrányos helyzet
ben van és a kanadai dohány nem 
is éri el az USA dohány aromáját.

Malawi jó minőségű, Virginia do
hányt termeszt, megjelenésében ha
sonló a Zimbabwe-hez, de az ízjellem
zők sokkal kevésbé hangsúlyozottak. Az 
értékes ízű és nagyvolumenű dohány- 
termesztésben jelenleg az USA és 
Zimbabwe áll az első helyen. A vi
lágkereskedelemben tendencia, hogy a 
jó Ízű és aromájú drága dohány kis
sé háttérbe szorul és inkább csak az 
íz kerül előtérbe. Ez a tendencia egy
re inkább kiszorítja az USA dohányt a 
világpiacról a zimbabwei és brazil 
dohánnyal szemben.

A Virginia dohány egyre nagyobb 
mértékben való felhasználása a világ
márkákban két irányban fejlődik. A fo
gyasztás általában növekedni fog, 
ahogy a piac is növekszik, főleg a 
harmadik világban. Ezek a piacok 
nagy százalékban a töltő dohányt 
igénylik, ami ösztönözni fogja a helyi 
termelést. Az import a nem túl drá
ga finomabb ízt adó dohányokra kor
látozódik.

A második irány az lehet, hogy a 
világos dohányból készült cigaretták 
népszerűsége növekedni fog a keleti 
és a természetes úton szárított do
hányból készült cigarettamárkák rová
sára. Az igény a jobb' íz iránt növek
szik és ez az USA, Zimbabwe és 
brazil dohányoknak kedvez.

Fohór Sándor
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Fegyveres Erők Napja
1945. április 4-én ért véget hazánk 

számára a II. világháború. Negyven
két éve már annak is, hogy 1945. 
május 9-én 0 óra 45 perckor G. K. 
Zsukov marsall és a szövetséges or
szágok képviselői előtt a németek 
aláírták a feltétel nélküli kapitulá
ciót. Ezzel véget ért a 2076 napos 
háború, amely 40 ország területén 
folyt, érintette a Föld lakosságának 
háromnegyed részét, 50 millió ember 
halálát okozta.

A Horthy Magyarország ebben az 
öldöklésben 900 ezer emberrel vett 
részt és ebből 350 ezer soha nem 
tért vissza családjához.

Népünk a Szovjetunió segítségével 
szabadult meg a fasizmustól, a ki
zsákmányolástól. Negyvenkét éve 
élünk békében, igyekszünk valóra 
váltani elődeink: Dózsa, Rákóczi, 
Kossuth, Petőfi, Kun Béla álmait. 
Most, a Fegyveres Erők Napján hálá
val gondolunk azokra, akik korukat 
megelőzve évszázadokkal, évtizedek
kel előbb azért emelték magasra a 
zászlót, hogy népünk szabadon éljen. 
Hálával gondolunk azokra a hősök
re, akik megszabadítottak bennünket 
az elnyomóinktól, életüket áldozták 
vagy kockáztatták szabadságunkért.

Annak kell örülnünk elsősorban, 
hogy negyvenkét éven keresztül bé

kében élhettünk és élünk, dolgozhat
tunk és dolgozunk egy emberibb 
életért. A béke a feltétele annak, 
hogy az újat, a társadalmi haladást, 
a gazdasági életet és a kultúrát a 
szocializmus alapján építhetjük és 
fejleszthetjük. Azt sem szabad elfe
lejteni, hogy tagjai vagyunk annak a 
szocialista közösségnek, melynek 
döntő szerepe van abban, hogy 
negyvenkét éve nem dörögnek a 
fegyverek. A Varsói Szerződés olyan 
erőt képvisel, amely visszarettenti az 
imperialistákat az ellenünk való ag
ressziótól.

A mai Magyar Néphadsereg mint 
a Varsói Szerződés tagja, már a lei
szabadulás első napjaiban bontogat
ta szárnyait, s 1948-tól pedig az ak
kori viszonyoknak megfelelően felsze
relt, létszámában is komoly erőt kép
viselő erővé vált.

A Fegyveres Erők Napján büszkén 
emlékezünk szabadságharcos elő
deink tetteire, akik bátran állták út
ját a zsarnokságnak és életüket is 
bátran áldozták népünk szabadsá
gáért. Emlékezünk az 1848-as honvé
dekre, akik szinte az ekétől és a 
munkapadtól való elszakadás után 
néhány nappal, héttel Pákozdnál 
megállásra, majd visszafordulásra

kényszeritették a császár bérencét és 
katonáit és majd egy éven át vívták 
egyik csatát a másik után, hogy 
megszabaduljanak Bécs igájától.

Az 1848-as szabadságharc ifjú 
hadseregének első komoly győzelmé
nek évfordulója, szeptember 29. lett 
a Fegyveres Erők Napja. Ezen a na
pon emlékezik az egész magyar nép 
és fiaiból lett néphadsereg, határ
őrség, rendőrség, munkásőrség és 
más fegyveres testületek tagjai az 
elődökre, az 1848-as szabadságharc 
bukására, az aradi 13-ra, az 1919-es 
133 napos proletár győzelemre és el
bukásra, az ezt követő 25 év sötét 
korszakára. Emlékezik a leiszabadu
lás utáni időszakra, a szocialista 
építőmunka nehézségeire, eredmé
nyeire. De ez a nap nemcsak az em
lékezés napja, hanem jelén és jövő 
feladatainak felmérési napja is. 
Minden erőnkkel továbbra is a béke 
ügyét kell szolgálni szoros együttmű
ködésben. További felkészüléssel biz
tosítani kell a szocialista haza, a 
szocializmus vívmányainak védelmét, 
ami egyben azt is jelenti, hogy nagy
mértékben hozzájárulunk a fegyveres 
erők és fegyveres testületek azon 
törekvéseihez, amit a belső ren
dünk, a függetlenségünk biztosítása 
ügyében tesznek.

Nézetem szerint

A Pécsi Nyári Színházról
A nyári színház évről évre a maga 

változatos, sokszínű, sokműfajú tarka
ságával igazi pezsgő kulturális színfolt
ja a városnak. Minden színházkedvelő 
találhat a repertoárban ízlésének, igé
nyének, lehetőségének leginkább meg
felelő előadásokat. A Szabadtéri Tánc
színen bemutatott La Mancha lovagja 
például nyelvünket nem beszélő számos 
külföldi turistát is vonzott.

Bár az elmúlt színházi évadban a 
Pécsi Nemzeti Színház társulatának 
csaknem valamennyi bemutatóját meg
néztem, az igazi színházi élményem 
mégis a nyári színház keretein belül 
bemutatott Úri muri című darabhoz kö
tődik. A témájában jól ismert és már 
számtalanszor feldolgozott Móricz Zsig- 
mond mű többségében a kaposvári 
Csiky Gergely Színház társulatának 
előadásában került bemutatásra július 
utolsó napjaiban.

Azokon a kellemes nyári estéken a 
közönség — feledve a szúnyogcsípé
sektől és az ülőhelyek szűkös voltából 
származó apró kellemetlenségeket — 
remek előadást láthatott. A tettyei ro
mok ódon környezete és Donát Péter 
díszlettervező keze munkája által pil
lanatok alatt igazi múlt század végi 
vidéki környezetbe cseppenhettünk. 
Színpad nem lévén, közvetlenül a kö
zönség előtt a kocsmai asztalnál mór 
két szereplő üldögélt békésen a hab
zó söre mellett, ülnek mozdulatlanul a

bevonulok és helyet foglalók előtt, te
kintetük a semmibe mered. Ebben a 
korhangulatot hűen tükröző, nyugalmat, 
semmittevést, tunyaságot kifejező indító 
képben még egy légyfogás is ese
ménynek számít, amit aztán gyorsan le 
is hurrognak: „Ne mozogjik kend any- 
nyit!” — szól rá Ábel ezredes a legyet 
a képén agyoncsapó Borbíróra.

Ide, ebbe a vidéki szalmatetős foga
dói környezetbe vonultatja fel a ren
dező az egyes szereplők által a kort 
jellemző rétegek meghatározó figuráit.

Csörgehö Csuli személyében (már a 
név is visszahúzó, megállító erőt fejez 
ki) a kisbirtokos réteg minden újtól, 
változástól irtózó, makacs, egy helyben 
toporgó alakja éled fel. Csak a szívé
hez olyannyira közel álló legkedvesebb 
tulajdona — a nagy kan elvesztése ké
pes egy időre kizökkenteni a dőre 
életmódból, és elgondolkodtatni arról, 
hogy az „úri muriban”, a haveri kör
ben, a mindenkinek saját gondját, 
baját feledtető alkoholfürdőben nincs 
senki, aki együttérezne, aki segítene, 
akit érdekelne az ő tragédiája. Egye
dül marad közöttük.

A főhős, Szakhmáry Zoltán a nemes
ség azon szűk rétegét testesíti meg, 
akik tiszta és nemes eszmék által ve
zérelve hisznek a magyarság felemel
kedésében, az újban, a modernizálódás
ban, a haladásban, és ezért akár éle
tüket is áldozni képesek. Bukása azon

ban éppen a környezete által mégis 
törvényszerűen következik be. Az őt 
megérteni nem, csak birtokolni akaró 
feleség is jelentős szerepet játszik eb
ben. Egyébként a feleséget — Rédey 
Esztert megszemélyesítő Nagy Mária 
közepes színészi alakítása volt az elő
adás egyetlen gyenge pontja. Rozikát, 
a főhős utolsó fűszálkapaszkodó re
ménységét alakító Kiss Andrea a tudást 
és naivitást, a hitet és az elveszettség 
biztos tudatát remekül ötvözi játéká
ban. Ettől lesz romlott és mégis tiszta 
ez a parasztlány.

A darab nagyszerűségének, sikerének 
biztos támasza a Szakhmárit megélő 
Spindler Béla színészi teljesítménye. 
Egyénisége, hőfoka, a szerep maximális 
átélése olyan igaz alakká növesztette 
Zoltán figuráját (a lesüllyedő úri világ 
egy talpon maradni akaró álmodozó
ját), hogy erről megfeledkezve akár a 
mai kor mást akaró kis lehetőségekkel 
és nagy álmokkal megáldott, zsákutcá
ba jutott emberét érezhettem benne.

Volt az előadásnak egy tökéletes je
lenete, egy mélyen megrázó, megdöb
bentő kép, mely azt hiszem valamennyi 
néző képzeletébe örökre bevésődött. A 
tanyai mulatozás, a muri képe. Tizen
hármán hét felé mulattak. A zenekar 
hét tagja hét féle nótát húzott egy
szerre a külön, vagy párban álló urak
nak, akik torkuk szakadtából, részegen 
fújták saját nótájukat, és bábeli zűrza
var keletkezett. Először jót derültem a 
mókásnak tűnő vigasságon, aztán 
ahogy megvilágosodott bennem a ren
dező szándéka, úgy komorult el a te
kintetem — kesernyés, ironikus kép ez 
a nemzeti egységről.

Szőtt Rózsa
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Az információáramlásról
Életünk fontos része az információ- 

áramlás. Információ útján (rádió, tele
vízió, napilapok, termelési tanácskozá
sok, bizalmi testületi ülés, vb-ülések) 
értesülünk a napi gazdasági és politi
kai eseményekről. Ezekre a kapott in
formációkra reagálva alkotunk véle
ményt az egyes eseményekről, vélemé
nyünket néha hivatalosan is elmondjuk, 
és ez, mint hangulati jelentés jut el il
letékes helyre, mely esetleges intézke
dést von maga után a közvéleményt 
erősen érintő problémákban. Egy vál
lalatnál dolgozó ember életében ez 
helyi (vállalati, városi) és országos 
problémákat ölel fel.

Helyi problémaként többször felvető
dött a dolgozók részéről az anyagok 
rossz minősége (alap- és segédanyag 
egyaránt) eszközhiány, létszámhiány, 
tervek teljesítése, bérezés, munkakörül
mény (üzemcsarnok klímája), az üzemi 
bolt áruellátása stb.

Várost érintő információk is befut
nak, mint pl.:

— új gyógyszertár, áruház, posta, 
OTP üzemeltetésének igénye Lvov- 
Kertvárosban;

— közutak állapotának nem megfe
lelősége:

— közlekedés (buszjáratok sűrítésé
nek igénye):

— Pécsi Ipari Vásár színvonala, szer
vezettsége:

— hiánycikkek jelzése;
— rádió, televízió, kábel-tv műsorá

nak bírálata.
Országosan a közhangulatot befo

lyásoló téma 1987-ben:
— nyugdíjkorhatár emelésének és a 

személyi jövedelemadó bevezetésének 
tervezete. A legtöbb jelzés ebben a 
két témában érkezett be.

Sokat foglalkoztak dolgozóink az év 
eleji bérstoppal. Kérdésként vetődött 
fel: mikor oldják fel, tehát lesz-e bér
emelés és mikor.

A mindenkit érintő áremelés kapcsán 
kérdezték, hogy vajon az árak emelke
désével, a minőség is ennyit javul?

Felvetették még az üdülőhelyeken 
uralkodó borzalmas drágaságot, mely 
erősen súlyt mindenkit, de főképp a 
nagycsaládosokat. Eddig is nehezen 
oldották meg, hogy elmenjenek üdülni, 
most szinte megoldhatatlan probléma
ként lebeg a szemük előtt.

Sok jelzés jött a lengyel és jugo
szláv turisták vásárlási útjáról, mert fél
tek az emberek, hogy ez a hazai ellá
tás rovására megy.

A pártszervezetnél működik egy. infor
mációs bizottság, melynek feladata 
meghatározott időszakra vonatkozóan 
összegyűjteni vállalatunk dolgozóit 
foglalkoztató társadalmi, politikai, gaz
dasági gondjait. Ezen információk 
rendszerezve eljutnak a felsőbb irá
nyító szervekhez. Az utóbbi időben a 
bizottsághoz egyre kevesebb információ 
jut el, holott vannak problémák, ja
vaslatok és érzékenyen reagálunk a 
bennünket érintő döntésekre, határo
zatokra.

Ezúton kérjük, hogy a pártszervezet 
irányába dolgozóink éljenek észrevéte
lükkel, gondjaikkal, javaslataikkal!

Cserepes Károlyné

Kispályás labdarúgás

A Dohánygyár szakszervezeti és KISZ- 
bizottsága 1987. évben is megrendezte 
a már hagyományos „Augusztus 20.” 
Kupát férfi kispályás labdarúgásban. 
Az eredetileg tervezett 6 csapat helyett 
5 csapat vett részt a versenyen. Az al
kotmány napjára tervezett rendezvény
re az időjárás kegyes volt hozzánk, 
mert a megelőző napok esőzéseit erre 
a napra verőfényes napsütés váltotta 
fel.

A mérkőzések két pályán, két cso
portban bonyolódtak. A dohánygyári 
pálya mellett a PEAC-pályán folytak a 
mérkőzések. A színvonalas játékveze
tésről a Hirczel család két tagja gon
doskodott, akik amúgyis a vállalat 
tagjai. A mérkőzéseket tekintve egyet
len csapat sem vádolhatta a bírókat 
elfogultsággal, igazán objektíven ítél
ték meg a különböző helyzeteket.

A verseny úgy folyt le, hogy a két 
csoport győztese játszotta egymással a 
döntőt a kupa elnyeréséért.

Minden résztvevő csapat legalább 2 
mérkőzést játszhatott, mérkőzésenként 
2x25 percben. Bizony el is fáradtak a 
játékosok a nagy nyári melegben, me
lyet a rendezők által biztosított üdítő 
ital enyhített.

A mérkőzések eredményei:

1. csoport:

1. meccs: M. Tanács-LSK 3-1, 2.
meccs: Dohány—LSK 6-4, 3. meccs: Do
hány-Tanács 5-3. 1. Dohány 4 pont, 
11-7; 2. M. Tanács 2 pont, 6-6; 3. LSK 
0 pont, 5-9.

2. csoport:

1. P. Tervező-Zsolnay 0-1, 2. Zsol- 
nay-P. Tervező 1-0. 1. Zsolnay 4 pont, 
2-0; 2. P. Tervező 0 pont, 0-2.

Döntő: Dohány-Zsolnay 3-4.

1. Zsolnay, 2. Dohány, 3. M. Tanács.

Tehát a kupát a Zsolnay csapata 
nyerte meg nagy küzdelemben a Do
hánygyár elleni mérkőzésen. A vállala
tunk csapata 4 perccel a befejezés 
előtt még 3-1-re vezetett, már mind
egyikünk elkönyvelte a győzelmet, és 
bekövetkezett a szinte lehetetlen, hogy 
4 perc alatt 3 gólt kaptunk és így ala
kult ki a 3-4-es végeredmény.

A Dohánygyár tehát 2. lett, ami ön
magában nem rossz eredmény, ezenkí
vül mindenképpen hasznos volt a tor
na, mert augusztus 24-én folytatódik a 
városi bajnokság versenysorozata, ahol 
csapatunk jelenleg az előkelő 1. he
lyen áll.

Marton László

FIGYELEM!
Ne felejtsük el, hogy szept. 27-ig 

tart a nyári időszámítás. Ekkor az órá
kat egy órával Vissza kell állítani.

*

Előző számunkban figyelmetlenségből 
lemaradt a „Gazdasági életünkről” c. 
írásunk szerzőjének neve: Kereszti 
László, az MSZMP Pécs Városi Bizott
ságának osztályvezetője.

Betegség
szabadságon

Következő számunkban — és a téma 
közérdekűségére tekintettel jelezzük 
már előre — részletesen beszámolunk 
„Jó, ha tudjuk ..." sorozatunk része
ként: mit kell tenniük vállalati dolgo
zóinknak, ha fizetett szabadságuk ide
je alatt betegednek meg, s kerülnek 
táppénzes állományba.

SPORT
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A vizsga
Június 15.: egy igazán meleg, nyári, 

hétfői nap. Három év kemény munká
járól dől el minden ...

Május-június a felkészülés, a tan
anyagrendszerezés meleg, néha igen 
forró hetei. Talán az utolsó,'az állam
vizsga előtti hét a legszörnyűbb. Ide
gesség, fáradtság és nyugtalanság, 
amit sajnos a család is megérez. Aztán 
vége az utolsó hétnek is, még egy éj
szakát kell kibírni. Kevés alvás után 
reggel csörög az óra. Gyors öltözkö
dés, készülődés, egy kevés reggeli, és 
rohanás a Mecsek Express-hez. Végre 
elindul a vonat! De hosszú ez az út 
Budapestig! Az „Express" csak fél órát 
késik, sebaj, még így is van két qróm 
11.20-ig. Rövid, de nagyon ideges „sé
ta" a városban, mialatt a három év 
pillanatai lel-íelvillannak, majd irány a 
Műegyetem vkp R-épülete. Még mindig 
másfél óra... A meleg egyre fokozó
dik. Zakó le ... még mindig meleg 
van ... zakó fel. Lassan csak bejutok, 
ott úgyis majd megengedik, hogy le
vehessetek, te meleg nyűg.

11 óra 30 perc. Megindulok az ajtón 
befelé, másra már nem nagyon emlék
szem, csak arra, hogy négy szigorú 
ember áll velem szemben, rövid ujjú 
ingben. Rólam dől a víz, de a zakó, 
az marad. Szigorló villamosmérnök
hallgató ... először... és azt hogy 
gondolja ... rajzolja fel... még egy 
kérdés... és végre; köszönöm, fárad
jon ki. Kis megkönnyebbülés, a szám 
száraz, a ruhámból csavarni lehetne a 
vizet. Az utolsó ideges percek, amíg 
vissza nem hívnak. Vajon sikerült-e?

Behívnak, és megint ott áll szemben 
a négy szigorú ember, de a hangulat 
sokkal ünnepélyesebb. „Az államvizs
gája sikerült, az eredményei:" négyes, 
négyes és ötös, a diploma minősítése 
jó. A mai naptól ön villamosmérnök." 
Ezt jó volt hallani...

Villamosmérnök! — ismételtem ma
gamban, majd az elnök kezet nyújtott 
és gratulált. Már nincs is olyan meleg, 
bár mindenem vizes. Kimegyek, leülök, 
és. gondolkozom még egy kis ideig, 
majd a büfében egy hideg co/a éb
reszt a kábultságból. Egy telefon ha
za: sikerült...

Még megvártam egy „cimborát", 
akivel együtt küszködtünk három évig, 
neki is sikerült. Rövid ünneplés, ösz- 
szegzés a Kaltenberg sörözőben, majd 
ismét vonatozás Pécsre, de az utazási 
idő már sokkal rövidebb. Este, otthon a 
fiam kicsit selypítve így üdvözölt: „Szia, 
villamosmérnök!".

„Szívből gratulálunk Schlitt Pistának, 
további munkájához erőt, egészséget 
és sok sikert kíván a Szerk. Biz."

— S«;h. —

Vizszintes; 1. Afrikai dögevő madár. 
6. Megfejtés: a relativitás elmélet 
megalkotója (Albert). 13. Ókori görög 
piactér. 14. Más. 15. Japán tornász. 16. 
Kő a mekkai mecset udvarán. 18. Asz- 
szonynév képző. 19. Paulus magyar meg
felelője. 21. Menyasszony. 22. Elfogyaszt
ja. 25. Személynévmás 26. Közeleg. 
28. Névelős gyümöcs. 30. Lia — kever
ve. 31. Állati férőhely. 33. Tolna megyei 
község. 34. Slágerszerző volt (Rezső).
36. Nemesgáz. 38. Kettős betű. 39.........
Fi. 41. Azonosak. 43. Bútor. 45. Oroz. 
47. Kiejtett betű. 48. ütőlap. 50. Idegen 
kávé. 52. Legális rész! 53. Betű foneti
kusan. 55. Patak a Bakonyban. 57. Hol
land gk. jelzés. 58. Idegen helyeslés. 
59. Karót leszúr. 62. Megfejtés: A bak
teriológia úttörője (Lovis). 65. Mező- 
gazdasági szerszám. 67. Nátrium vegy- 
jele. 68. Angol úr. 69. Argon vegyjele. 
70. 1001. 71. R. S! 72. Félig csabai. 74. 
Tag jelzője lehet. 76. Görög b’etű. 77. 
Régi nyomás mértékegység. 78. Bízni 
benne. 80. Idegen kettősbetű. 81. Meg
fejtés: Az X-sugárzás felfedezője (Wil- 
helm Conrad). 82. Ösztökélem.

Függőleges: 1. Olasz tésztaétel. 2. 
Kutyafajta. 3. Dörrenés. 4. Férjhez fog 
menni. 5. Helyrag. 6. Szemet huny. 7. 
Régi bíróság. 8. Mint a 18. sz. 9. Egy
mást előző betűk. 10. Szélhárfa. 11. 
Izomkötő. 12. Megfejtés: a dinamit fel
fedezője (Alfréd). 17. Rádiótechnikai

egység. 30. Mina a kettő. 32. Matema
tikai korrigációt végző. 35. ... Homo 
(íme, az ember). 37. Érzékszerv. 38. 
Végrész! 40. Megfejtés: svéd fizikus 
(Anders). 42. Maugli kígyója. 43. Tet
szetős. 44. Megfejtés: klasszikus német 
filozófus (Immánuel). 46. Azonos betűk. 
49. Rosszemlékű hadseregcsoport volt. 
51. Megfejtés: a penicillin feltalálója 
(Alexander). 53. Férfinév. 54. Jött vala. 
56. Judo kategória jelzés. 58. YR. 60. 
Azonban. 61. Késsel mintáz. 63. Meg
fejtés: a gyermekbénulás leküzdője 
(Albert). 64. Sumér város. 66. Balog. 69. 
Az alatta levő. 73. Ö — oroszul. 76. 
Szovjet repülőgéptípus. 79. Osztályba- 
sorolás.

Beküldendő a vízszintes 6., 62., 81. 
és a függőleges 12., 40., 44., 51. és 63. 
sorok helyes megfejtése okfóber 5-ig. 
A hefyes megfejtők között jutalomköny
vet sorsolunk ki.

Július havi számunkban közölt rejt
vény helyes megfejtése: „Legsimább 
annak élete, ki maga szerencséjének 
kovácsa". Megfejtés nem érkezett be. 
Augusztusi számunkban közölt rejtvény 
helyes megfejtése: „Vazul idejében a 
forró ólmot szilveszterkor még az ember 
fülébe öntötték." Könyvjutalmat nyert 
Barta Mária, Pécs.

A keresztrejtvényt Takáts László ké
szítet^.

Keresztrejtvény


